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دبیر انجمن قطعه سازان خبر داد:

تسویه ۵ هزار میلیارد تومان از بدهی به قطعه سازان؛ به زودی
صنعت و معدن 
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تحقق درآمدهای مالیاتی غیرممکن است افزایش قیمت گندم فقط با مصوبه شورای اقتصاد  بازار سرمایه از تنش ها عبور کرد 
عض��و کمیس��یون برنام��ه، بودجه و 
محاس��بات در مجل��س می گوی��د از 
آنجایی که شیب مالیاتِ در نظر گرفته 
شده برای سال آینده بسیار تند است، 
تحقق آن غیرممکن به نظر می رسد. 

محمد حسینی در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت درباره مالیات 
پیش بینی شده در لایحه بودجه سال۹۹، گفت: از آنجایی که 
شیب مالیاتِ در نظر گرفته شده برای سال آینده بسیار تند است، 
تحقق آن غیرممکن به نظر می رس��د. نماینده مردم تفرش، 
آشتیان و فراهان در مجلس شورای اسلامی افزود: درآمد در نظر 
گرفته شده از محل اخذ مالیات و تعرفه گمرکی در سال جاری 
۱40 هزار میلیارد تومان است که این رقم در لایحه بودجه سال 

آینده به ۱۹5 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه، گفت: 
قیم��ت تعیین ش��ده خرید تضمینی 
گندم در س��ال زراعی جاری مصوبه 
شورای اقتصاد است افزایش آن نیاز 
به مصوبه این ش��ورا دارد. محمدباقر 

نوبخت در گفت وگو با خانه ملت، در خصوص احتمال افزایش 
قیمت خرید تضمینی گندم در سال زراعی جاری در جریان 
بررسی لایحه بودجه سال ۹۹، گفت:  تا کنون افزایش قیمت 
خرید تضمینی گندم در سال زراعی ۹۹-۹8 در دستور کار قرار 
نگرفته است.  رئیس سازمان برنامه و بودجه و عضو کابینه 
دولت دوازدهم، ادامه داد: قیمت تعیین شده خرید تضمینی 
گندم در س��ال زراعی جاری مصوبه ش��ورای اقتصاد اس��ت 

افزایش آن نیاز به مصوبه این شورا دارد.

مدیرعامل بورس تهران با بیان اینکه 
بازار سرمایه تنش ها را پشت سر گذاشت، 
گفت: بازار سرمایه تحریم های فلزی را 
نادی��ده گرفت و اعلام قرار گرفتن این 
شرکت های فلزی در لیست تحریم ها 

باعث افت ارزش س��هام آنها نش��د و در صف فروش هم قرار 
نگرفتند. علی صحرایی در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت 
بازار سرمایه پس از اتفاقات اخیر در منطقه و کشور گفت: بازار 
سرمایه و بورس دوران تنش و بحران را پشت سر گذاشت. وی 
درباره واکنش بورس به تحریم صنایع فلزات و ش��رکت های 
فلزی اظهار داشت: تحریم ها محدودیت ایجاد می کنند اما این 
تحریم ها جدید نبودند و شرکت های ایرانی هم هوشمند هستند 

و مسیرهای دور زدن این تحریم ها را پیدا می کنند. 

گروه اقتصاد کان: بالاخره قانون»تسهیل تسویه بدهی بدهکاران 
شبکه بانکی کشور« یا همان قانون »حذف ربح مرکب« از سوی بانک 
مرکزی به ش�بکه بانکی اباغ ش�د. لایحه این قانون پس از کش و 
قوس های بسیاربین مجلس و شورای نگهبان به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام فرس�تاده ش�د و در نهایت با انجام اصاحاتی مورد 
تصویب واقع شد و بعد از آن از سوی رییس جمهور به بانک مرکزی 

اباغ شده بود.
به گزارش تجارت و به نقل از پژوهشکده پولی و بانکی همانطور 
که در ماده واحده قانون »حذف ربح مرکب « آمده اس��ت هدف از 
اجرای این قانون حمایت از رونق تولید و تسهیل تسویه بدهی ریالی 
غیرجاری تولیدکنندگان به بانک ها و موسس��ات اعتباری، اعلام 
ش��ده اس��ت. نکته مهم این که برابر بند 4این قانون» س��قف مجاز 
برای برخورداری از مزایای این قانون برای هر ش��خص حقیقی و 
حقوقی غیردولتی در کل ش�بکه بانکی، به ترتیب، 5 میلیارد ریال 
و ۲0 میلی��ارد ری��ال )اصل من�درج در »قرارداد ملاک محاس��به«( 
تعیین می ش��ود« و بر این اس��اس بدهکاران کلان بانکی مشمول 

این قانون نخواهند شد.
رییس کل بانک مرکزی ۲۲ آذرماه گذش��ته در این باره گفته بود: 
از ابتدای س��ال ۱3۹۹، در واقع سیس��تم امهال بانکی بر اس��اس نظر 
ش��ورای عالی فقهی بانک مرکزی و مصوبه ش��ورای پول و اعتبار 
طوری طراحی شده که دغدغه خیلی از علما در خصوص بانکداری 

اسلامی انشاالله رفع می شود.
به گزارش رسانه ها دکتر عبدالناصر همتی در حاشیه جلسه با فعالان 
اقتصادی خراسان رضوی ادامه داد:  یک نگرانی علمای عظام داشتند 
درباره نحوه محاسبه نرخ سود، نحوه محاسبه جرایم و سود در سود یا 
همان ربح مرکب که خوشبختانه در این مصوبه همه اینها برطرف 
ش��ده و من امیدوارم انش��االله از ابتدای س��ال ۹۹ سیستم بانکی برود 
به سوی محاسبه این روش و ما گام بزرگی به سوی واقعی تر شدن 

بانکداری اسلامی در سیستم  بانکی برداریم.

تاثی���ر حذف »س���ود مرک���ب« در اصلاح ناترازی نظام  � 
بانکی

همچنین نماینده کرمان و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مدتی 
قبل از تصویب قانون مزبور در مصاحبه با رسانه ها ها گفت:با حذف 
سود مرکب حجم وسیعی از مطالبات نظام بانکی پرداخت می شود 
چراکه انتفاع ناش��ی از حذف س��ود مرکب از هزینه های آن بیش��تر 

است.
محمدرضا پور ابراهیمی درباره مصوبه الزام بانک ها و موسس��ات 
اعتباری غیربانکی به حذف سود و جریمه مضاعف از بدهی تسهیلات 
گیرندگان، گفت: اگرچه نحوه محاسبات سود و جرائم بانکی، ضوابط 
و مقررات کاملًا مشخصی دارد اما برخی بانک ها به دلایل مختلف 

از این مقررات عدول می کنند.
وی اضافه کرد: به زعم مجلس افرادی که وام های سنگین از بانک ها 
دریافت کرده و مدت بازپرداخت آنها نیز بسیار طولانی شده و منابع 
بانکی را در محل های مورد نظر هزینه نکردند، مشمول حذف سود 
مرکب نمی ش��وند،این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه 
مجلس به دنبال حذف سود مرکب از تسهیلات خرد و منابع کوچکی 
پرداخت شده به بخش های تولید، صنعت، کشاورزی و ... است، ادامه 
داد: علیرغم اینکه روسای بانک ها در جلسه مذکور با حذف سود مرکب 
موافقت کردند -که به موجب آن جرائم بخشیده و سود وام ها ساده 
محاس��به می ش��ود- اما پس از موافقت کمیسیون اقتصادی، شاهد 

مخالفت نظام بانکی با این مصوبه بودیم.

چالش ربح مرکب � 
از س��وی دیگر عضو هیئت علمی دانش��گاه امام صادق)ع( در این 
خصوص گفت: موضوع ربح مرکب، یکی از چالش ها و مشکلات 
اساسی نظام بانکی ما است و تردیدی در این موضوع نیست. کامران 
ندری در گفت وگو با ایکنا افزود: در نظام بانکی مکانیزمی برای اینکه 
بدهی ها به تعبیر قرآنی، به شکل اضعاف مضاعفه، افزایش پیدا نکند 
وجود ندارد. معمولاً  افراد در سیستم بانکی به تعهدات خودشان عمل 
نمی  کنند و نظام بانکی هم به صورت اتوماتیک مدام اینها را جریمه 
کرده و بر بدهی های آن ها افزوده می ش��ود و در نهایت مش��اهده 
می  کنیم که بدهی دریافت کنندگان تس��هیلات از نظام بانکی به 
ش��دت افزایش پیدا کرده و گاهی اوقات اساس��اً قادر به بازدپرداخت 

بدهی خود نیستند.
ن��دری در ادام��ه تأکی��د کرد: اگر ن��گاه مجلس این بوده که این ربح 
مرکب جایز نیس��ت، چه این تس��هیلات 30 میلیون تومان و چه 3 
میلیارد تومان باشد، از منظر شرعی، مبلغ بدهی نباید تفاوتی داشته 
باش��د و چه کم و چه زیاد آن باید مش��مول بخش��ودگی قرار گیرد و 
اگر هم این اصلاحات، بانک ها را با مشکل مواجه می کند حتماً باید 
جبران خسارت بانک ها را در نظر بگیرند تا بانک ها با مشکلات جدی 
مواجه نشوند. البته این کمک ها هم باید توسط دولت انجام شود که 
متأسفانه دولت هم در شرایط کنونی توان چندانی برای جبران این 
زیان بانک ها ندارد. وی در پایان گفت: لذا معتقدم این طرح ریش��ه 
مشکل را حل نکرده و علت را از بین نبرده و »رِبح مُرَکَب« در نظام 
بانکی ما کماکان ادامه خواهد داشت و اگر این ربح مرکب مشکلی 
ندارد که میزان بدهی نباید در مس��ئله تأثیرگذار باش��د؛ هرچند ورود 
مجلس به این موضوع و افزایش بدون حساب و کتاب اشخاص به 
بانک ها ورود صحیحی بوده اما به نظر می رسد با این طرح نتوانسته اند 
مشکل را برطرف کنند چراکه دو ایراد اصلی دارد؛ اول اینکه با علت 
برخوردی نش��ده و علت هنوز س��ر جای خودش اس��ت و دوم  اینکه 

برخورد آن ها با معلول هم تبعیض  آمیز بوده است. 

 گروه صنعت و معدن:  مدیرعامل سایپا گفت: هفته گذشته و ۱0 روز زودتر از وعده 
داده شده، تولید خودرو پراید۱3۲ متوقف شد و مطابق برنامه خودروهای پراید ۱۱۱ و 

پراید ۱3۱ نیز در چند ماه آینده از چرخه تولید کنار گذاشته می شوند.
به گزارش روز یکشنبه گرروه سایپا، »سیدجواد سلیمانی« در گردهمایی زنجیره تامین 
محصول جدید سایپا )رُهام( که با حضور مدیران عامل و فعالان صنایع قطعه سازی 
و شرکت های دانش بنیان برگزار شد، افزود: همه فرایند طراحی این محصول توسط 
محقق��ان و متخصص��ان فع��ال در این گروه و بدون دریافت کمک از خارج از کش��ور 

اجرا شده است.
وی ادامه داد: دانش فنی طراحی خودرو در گروه سایپا تکمیل شده و ما بدون هرگونه 

نیاز به خارج، اهداف خود را در این زمینه دنبال می کنیم.
مدیرعامل سایپا با اشاره به هدایت ۹5 درصد درآمدهای گروه سایپا به چرخه تولید، 
گف��ت: ب��ا اج��رای برنام��ه تجدید ارزیابی دارایی ها تا پایان امس��ال و همچنین ایجاد 

انضباط مالی و کنترل هزینه های تولید، س��ایپا س��ال آینده از زیان خارج ش��ده و وارد 
مرحله سودآوری خواهد شد.

وی اظهارداشت: در یک  سال گذشته با وجود همه مشکلات و محدودیت ها، تولید 
خودرو در این گروه از روزانه کمتر از 700 دستگاه به دو هزار دستگاه رسیده است.

سلیمانی با بیان این که سایپا قصد دارد از توانمندی های موجود در کشور برای تعمیق 
داخلی سازی محصول رهام استفاده کند، خاطرنشان کرد: اکنون حدود ۹۲ درصد از 
قطعات این خودرو داخلی سازی شده و آمادگی داریم برای هشت درصد باقی مانده، 

زمینه لازم را برای تولیدکنندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان فراهم کنیم.
مدیرعامل سایپا خواستار همکاری شرکت های دانش بنیان داخلی در تولید گیربکس 
اتوماتیک ش��د و گفت: س��ایپا آماده  مش��ارکت در اجرای این پروژه مهم برای صنعت 

خودروی کشور است.
سلیمانی از داخلی سازی قطعات انژکتور و کیسه ایمنی هوا )ایربگ( نیز خبر داد.  

مديرعامل سايپا اعلام كرد:

توقف تولید پراید ۱۳۲ 

تاملی بر حذف بهره مركب
ادامه از صفحه یک

... پای تولید کننده را می کشند و این کم لطفی به اندازه ای جدی 
است که بارها شاهد بوده ایم کارخانه های بزرگ تولیدی تنها به دلیل 
کم لطفی بانکها، به مرز ورشکستگی رسیده اند. گلایه تولیدکنندگان 
این است که بانکها به جای آنکه نقدینگی خود را در اختیار تولید قرار 
بدهن��د، در اختی��ار بخ��ش بازرگانی و دلالی قرار می دهند و اگر هم 
تسهیلاتی به تولید بدهند، با بهره های سنگین تسهیلات می دهند 
و بدتر اینکه وقتی تولید کننده توان پرداخت اقساط را ندارد، فاجعه ای 
به نام بهره مرکب اتفاق می افتد و کار بجایی می رسد که بانک تمام 
کارخانه را مصادره و کارفرما را خانه نشین و در برخی موارد زندانی 
می کند. بنابر این اصلاح قانون بانکداری در دستور کار قرار گرفت و 
اولین گام، حذف بهره مرکب بود که به تصویب مجلس و البته مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رسید و در نهایت به بانک مرکزی ابلاغ شد. 
اینکه بهره مرکب تا چه اندازه برای تولید زیان آور است، شکی نداریم 
اما نگرانی اصلی، شناسایی سودجویان و فرصت طلبانی است که سعی 
می کنند خودشان را در بین تولید کنندگان قرار بدهند، تسهیلات 
کلانی به نام تولید بگیرند و چون خیالشان از بابت بهره مرکب راحت 
شده، حتی به فکر بازپرداخت اقساط تسهیلات هم نباشند. دلیل اثبات 
این ادعا، مفسدانی است که امروزه در دادگاهها محاکمه می شوند و 
تسهیلاتی که دریافت کرده اند، از مرز هزار میلیارد تومان هم گذشته 
است. جالبتر اینکه با وجود قانون بهره مرکب تاکنون، چنین افرادی 
توانسته اند تسهیلات خود را بگیرند و هنوز هم بسیاری از آنها اصل 
و فرع تسهیلات را به بانک باز نگردانده اند. متاسفانه تجربه نشان 
داده سود کلان هر قانونی که برای حمایت از تولیدکننده ومصرف 
کننده واقعی وضع می شود، به جیب کارچاق کن ها، فرصت طلب 
ها و افرادی می رود که هوش بالایی در دور زدن قانون دارند. کافی 
است نگاهی به وضعیت اسف بار بانکها و بدهی انباشته آنها بیندازیم 
و س��پس هر قانونی که وضع می کنیم، مراقب باش��یم چه بلایی به 
روزگار بانکها می آورد. اینکه تسهیلات بانکی در اختیار تولید قرار 
بگیرد تا بتوانیم از مانع بزرگ تحریم ها عبور کنیم، آرزویی دیرینه و 
جدیی است اما مراقب باشیم افرادی همچون خاوری که میلیاردها 
دلار ارز کشور را برداشته و اکنون در کانادا حمام آفتاب می گیرند، با 
وجود قوانین سخت گیرانه توانسته اند این کلاه گشاد را بر سر نظام 
بانکی و البته اقتصاد کشور بگذارند. به عبارت بهتر مراقب باشیم که 
از آن سوی بام سقوط نکنیم. وقتی قانونی وضع می کنیم، باید قبل 
از آنکه با کارشناسان مشورت کنیم، با سودجویان و کسانی مشورت 
کنی��م ک��ه می دانند چگونه قان��ون را دور بزنند. فراموش نکنیم که 
موسسات مالی و اعتباری که مدتها آبروی کشورمان را می برد و به 
سوژه رسانه های معاند تبدیل شده بود، با وجود قوانین قبلی که منافع 

بانک را در اولویت قرار داده بود، صورت گرفت.  

سرمقاله

گ�روه صنع�ت و معدن: دبیر انجمن س�ازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو گفت: هفته گذشته شورای پول و اعتبار 
با پرداخت پنج هزار میلیارد تومان به خودروسازان موافقت 
کرد و آن را به تصویب رس�انید تا ش�رکت های خودروس�از 
از ای�ن اعتب�ار ب�رای پرداخت بدهی خود به قطعه س�ازان 

استفاده کنند.
»مازی��ار بیگل��و«  در گف��ت و گو با ایرنا با تایید افزایش پنج 
هزار میلیارد تومانی حد اعتباری خودروسازان، افزود: قرار 
است نیمی از این حد اعتباری در اختیار ایران خودرو و نیمی 

دیگر در اختیار سایپا قرار داده شود.
به گفته این مقام صنفی، هر دوی این خودروسازان زیان ده 
بوده و به همین دلیل مشمول ماده ۱4۱ قانون تجارت می 
ش��وند، اما از حدود چهار ماه پیش در تلاش برای خروج 
از شمولیت این قانون هستند و برآورد می شود حداکثر تا 

بهمن ماه از آن خارج شوند.
در بخش��ی از ماده ۱4۱ قانون تجارت آمده که اگر بر اثر 
زیان های وارده دس��ت کم نیمی از س��رمایه شرکت از بین 
برود، هیات  مدیره مکلف است بلافاصله با برگزاری مجمع 
عمومی فوق العاده، صاحبان سهام را دعوت کند تا موضوع 
انحلال یا بقای ش��رکت مورد ش��ور و رای واقع ش��ود. این 
موضوع برای خودروسازان صدق می کند و این شرکت ها 

زیان انباشته سنگینی دارند.
بیگلو خاطرنش��ان کرد: مقرر شده این مبلغ برای پرداخت 
بدهی خودروسازان به قطعه سازان پرداخت شود و اولویت 
با قطعه سازانی است که خصوصی بوده و زیرمجموعه این 

دو خودروساز نیستند.
وی ادامه داد:  پس از آن، پرداختی به قطعه سازان زیرمجموعه 

ایران خودرو و سایپا انجام می شود.
دبیر انجمن س��ازندگان قطعات و مجموعه های خودرو با 
اشاره به عبور خودروسازان از تیراژ تولید چهار هزار دستگاه 

در روز، تاکیدکرد: اگر پرداختی یادشده انجام نشود، نمی توان 
این شمارگان تولید را حفظ کرد.

وی از برنامه ریزی خودروس��ازان برای عبور از تیراژ تولید 
پنج هزار دستگاه در روز در ماه های آینده خبر داد و گفت: 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسات متعدد با مسوولان 
بانک مرکزی، ش��ورای پول و اعتبار و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی به حمایت از صنعت خودرو و قطعه سازی 
پرداخت و در نهایت افزایش حد اعتباری پنج هزار میلیارد 
تومانی خودروسازان مصوب شد. بیگلو یادآورشد: اکنون 
مطالبات زنجیره تامین از خودروسازان به بیش از ۲0 هزار 
میلیارد تومان رسیده که دست کم بین هفت تا هشت هزار 

میلیارد تومان آن سررسید شده است.
بازگش���ت ب���ه کار نیروه���ای تعلی���ق و تعدی���ل  � 

شده

وی خاطرنش��ان کرد:  در یک س��ال و نیم گذشته و متاثر از 
تحریم ه��ا ح��دود ۱00 هزار نفر نیروی کار در این صنعت 
تعلیق ش��ده بودند که با افزایش تیراژ خودروس��ازان بر سر 

کار بازگشتند.
بیگلو ادامه داد: برآورد می شود حدود 40 هزار نفر نیروی کار 
نیز تعدیل ش��ده بودند که مطابق گزارش های دریافتی از 

شرکت ها فرآیند جذب مجددشان آغاز شده است.
وی گفت: با بازگشت همه این نیروها بر سر کار، بار دیگر به 
آمار سال ۹6 صنعت قطعه سازی و اشتغال به کار نزدیک به 

650 هزار نفری این صنعت باز خواهیم گشت.
ب��ه گ��زارش ایرنا، ش��اغلان مس��تقیم زنجی��ره تامین 
خودروس��ازی در رده های یک، دو و س��ه از کل 550 هزار 
نفر در سه موج بیکاری سال ۹7، نزدیک به ۲80 هزار نفر 

تعدیل یا تعلیق شده اند.

اقتصاد كلان

»تجارت« بررسی کرد؛

اثر بخشی حذف بهره مرکب 


